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Kázání ze soboty 7.12.2024 – br. Martin Pavlík

ROZHODNUTÍ V ZAHRADĚ

Milé děti, milí mládežníci, rodiče, dědečkové a babičky,

dnešní bohoslužba je výjimečná z mnoha důvodů, ale pro mě osobně je výjimečná proto, 
že jsme za jedno dopoledne mohli vidět hned dvě divadla. Ráno Víťu Marčíka a teď naše děti, 
které s touto divadelní hrou dokonce vyhrály Múzičku. Víte, že v programu každé naší 
bohoslužby máme čtení z Bible před kázáním – a dnes jsme namísto tohoto čtení měli divadlo. 
Děti nám představily příběh, který je základem dnešního kázání. A tento příběh nás vrátil do 
první knihy Bible. Zkoušeli jste ji už někdy číst? Vzpomenete si na nějaké příběhy? Dozvídáme 
se tam například, že všechno kolem nás stvořil Pán Bůh; že život je velký dar od Boha; že to, 
co říká Pán Bůh, platí a můžeme tomu věřit; že nás Pán Bůh stvořil ke svému obrazu; že muži i 
ženy jsou si rovni, že se vzájemně doplňují a mají si pomáhat; že nám Pán Bůh svěřil péči o 
zemi, anebo že potřebujeme pravidelně odpočívat. Všechny tyto myšlenky nám představuje 
první kniha Bible jako takové masivní základní kameny, na kterých je postupně vybudována 
celá Bible. Je tam ale ještě jedna důležitá myšlenka, kterou jsem zatím nezmínil a velmi souvisí 
s naším dnešním divadlem. Víte jaká? Je to myšlenka, že každý člověk má schopnost 
rozhodovat se – a na našich rozhodnutích záleží.

Uvědomili jste si už někdy, jak důležitá jsou vaše rozhodnutí? Jaké největší rozhodnutí jste 
zatím udělali? Jaké bylo nejlepší rozhodnutí vašeho života? Co nám při rozhodování pomáhá? 
Kdy je pro nás rozhodování těžké? Co potřebujeme k tomu, abychom se rozhodli správně? A 
vzpomínáte si na rozhodnutí, které udělal Adam s Evou? Rozhodli se, že neposlechnou Pána 
Boha a každé dobré i špatné rozhodnutí má své důsledky. Co se stalo tady jako důsledek jejich 
špatného rozhodnutí? Adam a Eva měli strach a skryli se, zvolili útěk a snažili se schovat před 
Bohem. Vyhýbali se zodpovědnosti – svalovali vinu na někoho jiného (Adam obviňuje Evu, 
Eva hada, a na konci tohoto procesu za to vždycky může Pán Bůh). Udělali jste už taky někdy 
špatné rozhodnutí? Měli jste strach, co se pak stane? Snažili jste se to zakrýt? Obvinili jste z 
toho někoho jiného? To děláme i my – někdy obviňujeme rodiče, naše vzdělání nebo jeho 
nedostatek, prostředí, ve kterém jsme vyrostli; někdy obviňujeme svou manželku, nebo svého 
manžela, nebo naše sourozence, anebo to nakonec všechno svalíme na naše geny. Naše 
rozhodnutí mají velkou váhu a k životu patří také špatná rozhodnutí. Důležité je vědět, že i 
když uděláme chybu nebo se rozhodneme špatně, Pán Bůh nás v tom nenechává.

Všimněte si, že i když si v našem dnešním příběhu Pán Bůh určitě nezasloužil obviňování, 
převzal odpovědnost za vyřešení problému. A hledal způsob, jak může Adamovi a Evě 
pomoct. Za prvé, Hospodin Bůh „se za denního vánku procházel zahradou“. Dokončil práci, 
kterou chtěl ten den udělat, a tak se vydal na svou pravidelnou večerní procházku. Můžeme 
předpokládat, že za normálních okolností ho doprovázeli i Adam s Evou. Ti však teď nebyli k 
nalezení, protože se skryli. Pán Bůh ale pokračoval v chůzi a snažil se ztraceného Adama a Evu 
najít. Za druhé, „Hospodin volal na Adama: Kde jsi?“. Často si myslíme, že jsme to my, kteří 
hledáme Boha, ale ve skutečnosti Bůh hledá nás. Zatímco se Adam a Eva skrývali mezi stromy, 
Pán Bůh je postrádal, hledal a volal. A za třetí jim Pán Bůh také pomohl, když jim udělal 
kožený oděv a oblékl je, protože se v důsledku toho, co udělali, začali stydět. V celém příběhu 
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je Pán Bůh ten, kdo je aktivní. A této nezasloužené Boží starosti o nás se říká milost.

Člověk je Božím obrazem: umí přemýšlet, tvořit, milovat, ale také rozhodovat se. 
Nejsme jen zrnko prachu, které letí vesmírem. To, co si myslím, a jak se na základě toho 
rozhodnu, a co udělám, skutečně mění svět. Pán Bůh nás stvořil se svobodnou vůlí, a s ní nám 
na ramena naložil i odpovědnost. Jako lidé máme možnost volit si to, co je správné. Právě 
naše možnost rozhodovat se z nás dělá nenahraditelné bytosti. A i když někdy uděláme chybu, 
Pán Bůh je aktivní a pomáhá nám.

Amen


